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Pozvánka na zastupitelstvo 
V pondělí 9. září 2024 od 18:00 hod. proběhne 

v Kulturním domě Bludov 9. zasedání 
zastupitelstva obce. Všichni jste srdečně zváni.

OZNÁMENÍ O DNI A MÍSTĚ KONÁNÍ VOLEB DO ZASTUPITELSTVA OLOMOUCKÉHO KRAJE 
A SENÁTU PARLAMENTU ČESKÉ REPUBLIKY

Starosta obce Bludov podle § 27 zákona č. 130/2000 Sb., 
o volbách do zastupitelstev krajů a o změně některých  
zákonů, ve znění pozdějších předpisů, a § 15 odst. 1  
zákona č. 247/1995 Sb., o volbách do Parlamentu České 
republiky a o změně a doplnění některých dalších zákonů, 
ve znění pozdějších předpisů, oznamuje:
1.  Volby do zastupitelstev krajů a do Senátu Parlamentu  
 České republiky se uskuteční
 dne 20. září 2024 od 14:00 do 22:00 
 a dne 21. září 2024 od   8:00 do 14:00
2.  Místem konání voleb 
v okrsku č. 1 je místnost pro hlasování v prostorách  
Kulturního domu Bludov, tř. A. Kašpara 353, Bludov, 
pro oprávněné občany s trvalým pobytem v ulicích:
8. května, Ermisova, Husova, Lázeňská, Masarykova,  
Na Viskách, Nádražní, Palackého, Pod Baštou, Polní,  
Stará, Špalkova, Tyršova, U Rybníčku, Ve Slévi, Ztracená 
a čp. 981
v okrsku č. 2 je místnost pro hlasování v prostorách  
Kulturního domu Bludov, tř. A. Kašpara 353, Bludov, 
pro oprávněné občany s trvalým pobytem v ulicích:
Bludoveček, Bohutínská, Dr. Březiny, Družstevní,  
Hrabenovská, Jana Žižky, K Zámečku, Na Baloně,  
Na Hradě, Nová dědina, Rudolfa Kordase, Sokolská,  
tř. A. Kašpara, Úzká, V Potokách, Vlčí Důl, Žerotínova

v okrsku č. 3 je místnost pro hlasování v Obecním klubu 
Bludov, tř. A. Kašpara 340, Bludov pro oprávněné občany 
s trvalým pobytem v ulicích:
Boženy Němcové, Čapkova, Jiráskova, Komenského, 
Krátká, Kroupova, Nerudova, Plk. Karla Hlásného, Příční, 
Řed. Fr. Léhara, Slepá, Školní, Vančurova, Vitonínská,  
Za Školou, Zahradní
3. Voliči bude umožněno hlasování do zastupitelstva kraje 

po prokázání totožnosti a státního občanství České  
republiky platným občanským průkazem nebo ces-
tovním pasem České republiky, do Senátu Parlamentu  
české republiky platným cestovním, diplomatickým 
nebo služebním pasem České republiky anebo cestov-
ním průkazem, nebo platným občanským průkazem. 

4. Každému voliči budou dodány nejpozději 3 dny přede 
dnem voleb hlasovací lístky. Ve dnech voleb může volič 
obdržet hlasovací lístky i ve volební místnosti.

5. K zajištění pořádku a důstojného průběhu hlasování  
ve volební místnosti je každý povinen uposlechnout  
pokynů předsedy okrskové volební komise.

6. Každý volič se musí před hlasováním odebrat do  
prostoru určeného pro úpravu hlasovacích lístků, jinak 
mu okrsková volební komise hlasování neumožní.

7. Případné druhé kolo voleb do Senátu Parlamentu České 
republiky se uskuteční ve dnech 27. a 28. září 2024.

Bc. Roman Holinka, starosta obce Bludov

KOMPOSTÉRY PRO OBČANY

Obecní úřad Bludov informuje občany, 
kteří žádali o kompostér v rámci dotace 
OPŽP, že bylo opět posunuto datum 
vyhlášení výzvy dotace na kompostéry. 
Nově je termín posunut na listopad 
2024. Musíme tedy znovu čekat další  
3 měsíce na vyhlášení této výzvy. 
Děkujeme za pochopení a shovívavost. 
Zároveň se omlouváme za případné 
komplikace.

Kurz pečení kváskového chleba s ChleboDar, tedy 
paní Danou Hojgrovou se konal v polovině července  
v Bludově poprvé. Účastníci si celý den užili, ochutnávali 
různé druhy lahodného a zdravého kváskového pečiva,  
a nakonec všichni odcházeli s úsměvem a krásným  
bochníkem! foto: Barbora Haušková
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8. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE

V pondělí 10. června 2024 se od 18 do 20:00 hodin konalo 
v Kulturním domě Bludov 8. jednání obecního zastu-
pitelstva. Přítomno bylo 13 zastupitelů, omluveni byli  
Milan Klimeš a Josef Ťulpík. Schůzi řídil starosta Roman  
Holinka, ověřovateli zápisu byli zvoleni Pavel Ston  
a Karel Bank. Zápis, z nějž vychází tento článek,  
vyhotovil tajemník OÚ Zdeněk Kolínek. Zasedání bylo 
přenášeno online ve spolupráci s facebookovou stránkou 
Bludnovinky. Většina rozhodnutí byla přijata jednomyslně.
 V samotném úvodu zasedání zastupitelé a všichni  
přítomní uctili minutou ticha památku zastupitele, radního 
a dobrého člověka Bohuslava Strouhala, který zemřel  
v polovině května.
 Poté starosta informoval o tom, že tímto úmrtím vznikl 
mandát prvnímu náhradníkovi na kandidátce ODS Luďku 
Březinovi, který však písemně informoval starostu obce, 
že na tento nově nabytý mandát rezignuje. Následně vznikl 
mandát druhé náhradnici v pořadí Zdeňce Musílkové, 
která jej přijala. Na začátku schůze proto složila slib členky 
zastupitelstva. Zastupitelstvo poté sérií nezbytných  
hlasování vzalo na vědomí zánik mandátu B. Strouhala  
a L. Březiny a vznik mandátu Z. Musílkové. Poté  
odsouhlasilo (12 pro, 1 se zdržela), že se na ni budou  
vztahovat stejné podmínky pro vyplácení odměn jako na 
ostatní zastupitele.

Volba nové členky rady obce
Zastupitelstvo schválilo návrh starosty, aby byla pro volbu 
nového člena rady obce zvolena volební komise ve složení 
předseda Stanislav Balík a členové Jakub Jelínek a Josef 
Sedláček. Předseda komise S. Balík poté zahájil a řídil 
volby nového člena rady. Byl jediný návrh – místostarosta 
Pavel Ston navrhl Kateřinu Juránkovou. Ta byla zvolena 
novou členkou rady veřejným hlasováním 12 hlasy  
(1 se zdržela). Zastupitelstvo poté stejným poměrem hlasů 
schválilo, že i na ni se budou vztahovat stejná pravidla 
stanovení odměny jako na další neuvolněné členy rady.  
K. Juránková se tak stala teprve druhou ženou – členkou 
rady obce po roce 1990.

Kontrola úkolů, zpráva o činnosti rady 
a výboru zastupitelstva
Starosta R. Holinka informoval o plnění úkolů – většina 
je splněna, zbývající (jež se týkají pozemků) čekají se 
na rozhodnutí MěÚ Šumperk o dělení pozemků, příp. na  
vyhotovení geometrického plánu či na podpis smlouvy 
protistranou. Zastupitelstvo zprávu o plnění úkolů schválilo.
 Místostarosta P. Ston informoval o činnosti rady obce. 
Ta se od březnové schůze zastupitelstva sešla čtyřikrát  
a kromě běžné agendy či materiálů, které předložila  
k rozhodnutí zastupitelstvu, řešila především následující 
záležitosti – pronájmy v kulturním domě pro volnočasové 
aktivity, pronájmem prostor pro ordinaci praktického  

lékaře v budově mateřské školy, výběrovými řízeními 
na dodávky investičních akcí zařazených do rozpočtu 
obce na rok 2024 (nejdůležitější: opevnění vodního toku  
Vesník, chodník na hřbitově, nová vzduchotechnika  
v jídelně ZŠ, rozšíření systému měření a regulace  
o automatické ovládání stínící techniky v MŠ), výzvami  
k předložení cenových nabídek na různé akce (rekonstrukce 
povrchu v části komunikace Plk. Karla Hlásného  
a Jana Žižky, přístavba výtahu k budově MŠ, výstavba  
autobusové zastávky u oranžerie), návrhem Smlouvy  
o dílu na údržbu veřejné zeleně pro rok 2024, umístěním 
výdejního boxu Parcelbox, prodlužováním nájemních 
smluv u obecních bytů. Zastupitelstvo zprávu o činnosti 
rady schválilo.
 Zastupitelstvo dále později vzalo na vědomí zápis  
z jednání kontrolního výboru ze dne 15.5.2024.

Závěrečný účet obce za rok 2023
Rada předložila zastupitelstvu závěrečný účet obce za 
rok 2023 včetně zprávy Krajského úřadu Olomouckého 
kraje o výsledku přezkoumání hospodaření obce za 
rok 2023. Toto přezkoumání, k němuž došlo ve dnech  
16.10. – 17.10.2023 a 6.3. – 7.3.2024, zjistilo jedno  
pochybení, kdy obec uveřejnila na profilu zadavatele 
smlouvu uzavřenou na veřejnou zakázku o čtrnáct dní  
později, než měla podle zákona. Toto pochybení zjištěné 
při dílčím přezkoumání hospodaření nelze vzhledem  
k jeho charakteru zpětně napravit. Všechny další dodatky 
k dané smlouvě už byly zveřejněny v řádných termínech, 
což krajský úřad vyhodnotil jako splnění nápravného 
opatření.
 Zastupitelstvo po této zprávě schválilo závěrečný 
účet obce za rok 2023 s výhradou dle přílohy – Zprávy  
Krajského úřadu Olomouckého kraje o výsledku  
přezkoumání hospodaření obce za rok 2023.

Finanční příspěvek pro SDH Bludov
Bludovský hasičský sbor požádal o mimořádný finanční 
příspěvek na oslavu 145. výročí založení SDH Bludov. 
Rada navrhla výši příspěvku ve výši 45.000 Kč, s čímž 
zastupitelstvo souhlasilo.

Rozpočtové změny
Zastupitelstvo vzalo na vědomí rozpočtové změny č. 3–5, 
které schválila rada obce a které drobně přesouvají výdaje 
v rámci schválených rozpočtových kapitol.
 Dále jednalo o rozpočtové změně č. 6, která přesouvá 
příjmy a výdaje mezi kapitolami. V diskusi se S. Balík  
dotázal, jestli je stále záměrem obce realizovat západní 
zeď hřbitova ještě před výstavbou rodinných domů  
u Léharovy vily. Starosta odpověděl, že záměr je v projek- 
tové fázi, obec počítá s tím, že zeď bude postavena příští 
rok. Zastupitelstvo poté rozpočtovou změnu č. 6 schválilo.
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Servisní společnost odpady Olomouckého kraje a. s.
Starosta připomněl, že obec Bludov se stala v roce 2020 
akcionářem „Servisní společnosti odpady Olomouckého 
kraje a. s.“. Společnost byla založena za účelem centrální 
koordinace odpadů a odpadového hospodářství svých  
akcionářů na území Olomouckého kraje. Na valné hromadě 
společnosti akcionáři rozhodli o dalším pokračování  
projektu krajské odpadové infrastruktury.
 Rada předložila zastupitelstvu ke schválení smlouvu 
mezi akcionáři o budoucí změně stanov. Na základě této 
smlouvy se akcionáři zaváží, že po ukončení financování 
(ať už se na něm budou podílet, či nikoliv) umožní změnu 
stanov spočívající ve vydání prioritních akcií těm akcioná-
řům, kteří se na financování podíleli peněžitými příplatky 
mimo základní kapitál. Tento závazek umožní, že akcio-
náři, kteří se na financování v tuto chvíli podílet chtějí,  
budou mít zajištěno, že tento jejich příspěvek bude vyvá-
žen budoucími výhodami plynoucími z vlastnictví priorit-
ních akcií. Tuto smlouvu, bez ohledu na to, zda se akcio-
náři budou nebo nebudou podílet na financování projektu, 
musí schválit a podepsat všichni, jinak bude celý projekt 
ohrožen. Zastupitelstvo tuto smlouvu schválilo.
 Naopak další návrh, který vzešel z této společnosti, 
schválen nebyl. Společnost předložila smlouvu o dobro-
volném peněžitém příplatku mimo základní kapitál spo-
lečnosti v celkovém rozsahu 1.350 Kč/akcii. Pro Bludov, 
který vlastní 3070 akcií, by šlo o příspěvek 4.144.500 Kč 
rozložený do pěti splátek. Rada tento návrh nepodpořila. 
V další diskusi se S. Balík zeptal, jaké dopady na řešení 
problematiky a na servisní společnost bude mít případné 
neschválení akcionářské smlouvy o peněžitém příplatku 
mimo základní kapitál a jak se k dané věci staví jiné obce. 
Starosta R. Holinka odpověděl, že poskytnutí příplatku 
je dobrovolné. Podílet se chtějí především města a obce  
z okolí Olomouce, pro Bludov by byl svoz odpadu do 
Olomouce nákladný. S. Balík se dále zeptal, jestli likvi-
daci odpadů bude pro Bludov i nadále zajišťovat sklád-
ka v Rapotíně. To starosta potvrdil s tím, že Rapotín má 
povolení na rozšíření skládky, avšak je součástí skupiny 
Veolia, která buduje spalovnu odpadů u Přerova. P. Ston 
připomněl, že původní projekt uvažoval o velké třídící  
lince v Olomouci a předtřídičkami v Jeseníku, Šumperku 
a Prostějově s tím, že náklady na svoz odpadu budou pro 
všechny srovnatelné. Aktuální stav je takový, že velká tří-
dící linka by byla ekonomicky využitelná především pro 
okolí Olomouce, vzdálenější obce by musely platit vyšší 
náklady na svoz odpadu. Zastupitelstvo poté neschválilo 
navržený dobrovolný příplatek mimo základní kapitál.

Boží muka sv. Rita
V roce 2021 byla vystavěna u tzv. cyklostezky mezi 
lázněmi a Habermannovým mlýnem na pozemku obce 
2964/1 boží muka sv. Rity. Stavebníkem a investorem 
byla anonymní osoba. Dotyčná osoba začátkem letošního 
roku zemřela bez dědiců. Boží muka nebyla ani obsahem  

pozůstalosti. Právní výklad jednoznačně potvrzuje  
převedení božích muk do majetku vlastníka pozem-
ku. Obec Bludov získá tuto stavbu do svého vlastnictví,  
povinností je pak následná péče. Zastupitelstvo tento  
převod božích muk do majetku obce schválilo.

Bezúplatný převod pozemku 1887/2 do majetku obce
Státní léčebné lázně Bludov, státní podnik t.č. v likvidaci, 
jsou vlastníkem pozemku 1887/2, ostatní plocha – ostatní 
komunikace o výměře 1105 m2. Jde o součást komunika-
ce na ulici Vitonínská. Obec zde provádí celoroční údržbu 
a opravy. V pozemku má také obec umístěnu splaškovou 
kanalizaci. Převodem pozemku by došlo ke sjednocení 
vlastnictví pozemků pod celou komunikací pro obec.  
Z tohoto důvodu požádala obec Státní léčebné lázně  
o bezúplatný převod tohoto pozemku. Tento bezúplatný 
převod je podmíněn souhlasem Ministerstva zdravotnictví 
ČR, který byl vydán a obci doručen. Zastupitelstvo  
smlouvu o bezúplatném převodu pozemku schválilo. 

Poskytnutí dotace na akci chodník v zámeckém parku
Rada projednala žádost Karly Mornstein-Zierotinové  
o dotaci a provedení výběrového řízení na zhotovitele 
akce „Technické zhodnocení chodníku v zámeckém  
parku“ na pozemku 2/1. Navrhla zastupitelstvu, aby  
poskytlo dotaci na tuto akci ve výši 1.143.504,45 Kč.
 Jakub Matějček se dotázal, jestli nejsou nějaké  
možnosti získat dotaci na realizaci akce. Starosta  
odpověděl, že se obec zaměřila především na odsouhlasení 
prací památkovou péčí MěÚ Šumperk, dotace jsou  
vypisovány především pro obce do 3000 obyvatel  
a je dnes složitější, jako dřív, získat dotaci na realizaci  
chodníků, komunikací. Navíc dotace lze získat na majetek 
ve vlastnictví, příp. v dlouhodobém pronájmu. Zastupitel-
stvo tuto dotaci schválilo, takže se bude moci cesta mezi 
schody nad parkovištěm u oranžerie a fotbalovým hřištěm 
opravit a výrazně vylepšit.

Smlouva o poskytnutí příspěvku na zajištění 
dopravní obslužnosti 
Od roku 2015 přispívá obec Olomouckému kraji  
podle počtu obyvatel na zajištění dopravní obslužnosti. 
Od roku 2020 činil příspěvek na jednoho obyvatele  
150 Kč, od roku 2021 byla zohledňována meziroční  
inflace. Nyní Olomoucký kraj předložil novou Smlouvu 
o poskytnutí příspěvku na zajištění dopravní  
obslužnosti Olomouckého kraje mezi obcí Bludov  
a Olomouckým krajem od roku 2024. Výše ročního  
příspěvku od roku 2024 bude vycházet z příspěvku na 
jednoho obyvatele ve výši 185 Kč s tím, že při výpočtu 
příspěvku bude zohledňována výše meziroční inflace ve 
skutečné výši, maximálně však do výše 5 %. Pro obec to 
bude znamenat zlevnění – podle staré smlouvy měla obec 
platit 627.716,30 Kč, podle navržené nové 591.102,75 Kč. 
P. Ston pak ještě připomněl, že příspěvek je určen na  
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Bludovská praktická lékařka pro dospělé MUDr. Helena Klofáčová
Rozhovory se zajímavými lidmi z Bludova či s Bludovem spojenými VII.

V oblasti péče o zdraví dospělých pacientů jsou do  
bludovské historie zapsána tři významná jména: vůbec 
první bludovský lékař MUDr. Alois Sloupenský, poválečný 
lékař MUDr. Karel Boleslav a současná lékařka  
MUDr. Helena Klofáčová, která v Bludově působí už 
řadu desetiletí. V seriálu rozhovorů se zajímavými lidmi  
s Bludovem spojenými tak určitě nemůže chybět.
 
Jak dlouho už v Bludově působíte, paní doktorko?
Letos v září už to bude 38 let, kdy jsem začala působit  
v ordinaci pro dospělé v Bludově.

Vzpomenete si i po těch letech, kdo byl váš vůbec první 
pacient, kterého jste v Bludově ošetřovala?
Mojí první pacientkou byla paní učitelka Zora Fričová, 

zajištění dopravní obslužnosti vlakovou a autobusovou 
dopravou, dále informoval, že, když se s danou věcí  
začínalo před nějakými 15ti lety, činil příspěvek přibližně 
260.000 Kč. Zastupitelstvo novou smlouvu schválilo.

Posunutí Pomníku padlých
Starosta R. Holinka připomněl, že zastupitelům byla  
doručena výzva některých členů komise životního prostředí 
(Jana Holinková, Josef Sedláček st., Marie Balharová,  
Bohuslav Straka), ve které vyjadřují nesouhlas s uvažo-
vaným posunutím Pomníku padlých, což je součást studie 
upravující prostor křižovatky před základní školou – jde  
o prvky, které mají zvýšit bezpečnost daného prostoru. 
Tito členové komise dále vyslovili nesouhlas s kácením 
tújí a s návrhem autobusového zálivu. Starosta upozornil, 
že nebude-li posunut pomník a nevznikne autobusový  
záliv, bude celá studie, řešící prostor kolem základní  
školy, bezpředmětná.
 S. Balík připomněl, že obec měla před stoletím a má 
dodnes problémy s prostory pro realizaci záměrů obce  – 
nemá dostatek vhodných obecních pozemků. To platilo  
i při umístění Pomníku padlých ve dvacátých letech  
minulého století. Nakonec byl pomník umístěn v rámci 
možností do cípu tehdejší obecní zahrádky. Je to dle jeho 
názoru živý prostor, který se s časem částečně měnil –  
u pomníku býval plot, původně tam byly úplně jiné  
dřeviny a ne túje apod. Nevidí proto problém v případ-
ném posunutí pomníku o pár metrů blíže k bývalé kotelně,  
pokud to pomůže lépe řešit křižovatku. Karel Bank také 
doporučil pomník posunout tak, aby mohla být realizo-
vána navržená studie upravující prostor kolem základní 
školy. S. Balík navrhl hlasovat o usnesení zastupitelstva,  
aby se vědělo, zda má rada v dané věci pokračovat.  
Zastupitelstvo jednomyslně schválilo doporučení radě  
pokračovat v přípravě studie proměny křižovatky u základní 
školy spočívající mimo jiné i v posunutí Pomníku padlých.

Diskuse
K. Juránková doporučila řešit prostor mezi budovami  
základní školy vybudováním sportoviště pro děti.  
Starosta reagoval, že by tam mohlo vzniknout workoutové 
hřiště (odsouhlaseno s ředitelkou školy), případně plácek 
pro basket. Dále informoval, že obec uvažuje na základě 
žádostí občanů volně zpřístupnit veřejnosti víceúčelové 
hřiště na zkoušku v měsících červenec a srpen s tím, že 
pro ochranu obecního majetku je potřeba osadit hřiště 
kamerovým systémem, má nabídku ve výši 115.000 Kč 
(odsouhlaseno zastupitelstvem). Mimo jiné informoval  
i o možnosti využít část pozemku lesní školky za  
fotbalovým hřištěm pro vybudování velkého sportoviště, 
bude snaha toto zakomponovat do nového územního  
plánu obce (zastupitelé doporučili starostovi obce  
pokračovat v řešení sportoviště na pozemku lesní školky).
 J. Matějček se dotázal, jak je daleko realizace dětského 
hřiště u paneláků. Starosta odpověděl, že se řeší  
projektová dokumentace tak, aby se mohlo začít  
s realizací v tomto roce.
 Marie Znojová z pléna upozornila, že kaple svatého 
Kříže ve středu obce není otevřená. Starosta slíbil, že 
to bude projednáno s Pradědovým muzeem. M. Znojová 
se dále dotázala, jestli se bude realizovat bezbariérový  
přístup do zámeckého parku. Starosta odpověděl, že  
realizaci plánuje obec v příštím roce, podléhá přípravě, 
stejně jako tomu bylo u schodů do parku. M. Znojová 
pak konstatovala, že pro realizaci studie v Parku pionýrů  
je málo místa. Dle jejího názoru by bylo lepší využít  
k realizaci zámecký park. Starosta odpověděl, že není  
rozhodnuto, co se bude ze studie realizovat, zámecký  
park není v majetku obce.
 Jana Holinková z pléna požádala, aby se opravila cesta 
od Panny Marie k Brusince. Starosta odpověděl, že oprava 
je v plánu, část nyní a část později.

Stanislav Balík ml.
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kterou určitě nemusím čtenářům Bludovanu představovat. 
1. září 1986 – bylo to v úterý, jsem poprvé vešla  
do ordinace a na židli v sesterně seděla paní s modrým  
baretem na hlavě, který přichycoval gázu na čele. Pod 
gázou byla docela slušná tržná krvácející rána tak na pár 
stehů na chirurgické ambulanci. Paní ale nikam nechtěla 
jít, tak jsme se sestřičkou Helenkou ránu stáhly tzv. stripy. 
Když jsem paní řekla, že jizva nebude asi pěkná a jestli 
jí to nebude vadit, podívala se na mě docela udiveně  
a pak s nadhledem a humorem sobě vlastním – jak jsem 
poznala později – mi řekla, že se rozhodně nechystá na 
přehlídku královen krásy, ani na přehlídkové molo. Nutno 
podotknout, že se rána zhojila dobře a jizva časem 
byla sotva znát. Pak jsme obě nesčetněkrát při našich  
setkáních vzpomínaly na naše společné entreé.

Jak se stalo, že jste se dostala právě do Bludova? 
Byl Bludov Vaše první lékařské působiště?
Ordinaci v Bludově mi přihrála souhra několika náhod. 
Předchozí lékař MUDr. Strnad odešel pracovat do lázní 
v Bludově, jeho místo se tedy uvolnilo. Poštěstilo se 
mi zároveň s pomocí paní Spáčilové z mateřské školky  
v Bludově najít paní na hlídání – paní Souralovou, která 
bydlela hned za zdravotním střediskem a které neřekl  
můj syn jinak než teta hodná.
 Před působením v Bludově jsem „lepila díry“ v rámci 
generační výměny praktických lékařů ve Velkých  
Losinách, Oskavě a Novém Malíně i Šumperku, takže 
Bludov sice není moje první „štace“, zato ta nejdelší...

Kde jste vyrůstala a kde a kdy jste studovala?
Narodila jsem se v Olomouci, bydlela jsem v krásném 
secesním domě blízko historického centra u Bezručových 
sadů, na břehu Mlýnského potoka u městských hradeb, 
odkud byl jen skok přes Michalský výpad do centra města 
a jeho středověkých, křivolakých ulic.
 Třináct let jsem chodila do stejné budovy na základní 
školu a pak na gymnázium na tř. Jiřího z Poděbrad,  
budova školy byla hned přes most naproti domu, kde jsme 
bydleli.
 Lékařskou fakultu jsem absolvovala na Univerzitě 
Palackého v Olomouci, promovala v roce 1981  
a atestovala v roce 1984.

Řeknete nám i něco o své rodině?
Moji rodiče pracovali v olomouckém divadle, tatínek 
jako umělecko-technický vedoucí divadelní výrobny 
a půjčovny kostýmů a maminka jako garderobiérka  
a švadlena. Původně byli živnostníci a měli půjčovnu  
krojů a kostýmů v našem velkém bytě a po režimních 
změnách v roce 1948 přešli pod správu divadla.
 A protože jsem nechtěla chodit do školky, předškolní 
věk jsem trávila v zázemí divadla mezi spoustou  
kostýmů, šminek, paruk a jiných rekvizit. Do kostýmů 
jsem se, jak říkala maminka, ráda hastrošila. Mám ještě 
dva starší sourozence – sestru a bratra.

Co se v Bludově za těch téměř čtyřicet let, 
kdy tu ordinujete, nejvíc změnilo?
Když jsem přišla do Šumperka, vše tady bylo šedé  
a smutné. Bludov byl ale trochu výjimkou, jako lázeňská 
obec byl už tehdy docela hezký. V posledních letech ale 
neustále krásní. Každý rok se rozzáří barvami nádherných 
květů a v zimě ožívá vánoční výzdobou a vytváří vždy 
krásnou atmosféru letní i zimní.

A změnili se za tu dobu pacienti, jejich bolesti a nemoci?
Nemyslím si, že se změnily bolesti a nemoci, to je  
stejné. Co se ale změnilo jako přirozený vývoj daný 
časem, je to, že pacienti přijdou s potížemi, které řešíme, 
a pak se v nějakém záhadném bodě hovor jako na  
vlnce lehce zhoupne do témat všedního dne, takže se třeba  
dozvím, že letos nejsou rajčata nic moc, nebo kde nejlíp 
berou ryby, kdo se bude ženit nebo vdávat, jaká byla  
dovolená apod., což je vždy moc hezké a milé. Jako  
bychom byli dávní známí. A různé příhody by za  
tu dlouhou dobu, co tu působím, vydaly i na útlou knížku.

Co Vás na Vaší práci nejvíc těší?
Těší mě, když se mi podaří lidem v jejich trápeních  
pomoci.

Jaké máte koníčky, čemu se ráda věnujete 
ve volném čase?
Dívám se ráda na historické dokumenty, na přírodovědné 
a cestopisné pořady, zajímá mě vesmír, ráda sportuji  
a toulám se přírodou se svým psím parťákem. Kromě  
odborné literatury si najdu čas i na hezkou knížku.

Jaké je Vaše oblíbené místo v Bludově či v jeho okolí?
Bludov mám za těch téměř 40 let proježděný po pacientech 
skrznaskrz a troufnu si říct, že ho znám dobře a mám pár 
oblíbených míst: mám ráda zámek s jeho krásnými stromy 
a zámeckou oranžerii s její zvláštní atmosférou, líbí se mi 
lavičky rozestavěné po Bludově jako místa odpočinku, 
sousedských či náhodných setkávání. A nesmím  
zapomenout ještě zmínit úžasnou krejčovskou dílničku 
paní Sigmundové, která na mě dýchla vzpomínkami  
na dětství.

Co byste popřála/vzkázala Bludovu a Bludovákům?
Všem Bludovákům samozřejmě přeji hodně zdraví  
a aby měli stále důvody mít úsměv na tvářích, netrápili  
se malichernostmi a byli šťastní.

Děkuji Vám, paní doktorko, nejenom za Vaše odpovědi, 
ale především za Váš laskavý přístup, s nímž se staráte 
o zdraví velké řady nás, Bludovských. Ať se Vám daří  
i v dalších letech a ať přibývají jenom ty veselé historky. 
Tu knížku, kterou jste zmínila, že by na ni mohly zažité 
příhody vydat, určitě napište.

 Stanislav Balík ml.
foto: archiv H. Klofáčové



Našim spoluobčanům přejeme 
pevné zdraví, mnoho štěstí a radosti ze života!

V měsíci září oslaví  
významné životní jubileum:
Jaromír Kvasnica
Vladimír Juránek
Marie Kotvanová
Zlatuška Baladková
Josef Směšný
Pavel Ston
Ludmila Pospíšilová
Marie Stuchlá
Marie Zatloukalová
Věra Janíčková
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Dne 22. srpna 2024 uplynulo sto let  
od narození pana
Bohuslava Straky z Bludova.
Kdo jste jej znali, vzpomeňte s námi.
Stále vzpomínají děti s rodinami.

Dne 5. srpna 2024 uplynulo 20 let ode dne, kdy nás 
opustila naše maminka a babička 
Věra Predajňová
a 27. září 2024 vzpomeneme na nedožité 90. narozeniny 
našeho tatínka a dědečka
Františka Predajni
S láskou vzpomínají dcera a syn s rodinami.

VZPOMÍNKA

KULTURNÍ A SPOLEČENSKÝ ŽIVOT 

Manželům Moudrým 
Drazí rodiče a prarodiče,  
přejeme vám vše nejlepší  

ke 40ti letům  
vašeho manželství  

a minimálně dalších několik 
dekád společného  

a spokojeného života.

Přejí Lukášek, Aňousek,  
Pájulka, Honzík,  

Matýsek a Stellinka.

Jubilanti

je jedinečný milník v životě páru, 
symbolizující šedesát let lásky, 

vzájemného porozumění 
a nezničitelného manželství.

Stejně jako diamant, který září 
a vyzařuje největší brilanci, 

šedesát let spojeného života vytváří něco,
co vyzařuje krásu, trvanlivost a nesmrtelnou lásku. 
Je to oslava lásky, důvěry, sounáležitosti, tolerance, 

houževnatosti a přátelství, 
pokaždé však v jiném pořadí…

Dne 5. září 2024
oslaví toto obdivuhodné 

výročí naši rodiče
Marie a Břetislav Jelínkovi

Děkujeme vám za vše 
a přejeme mnoho dalších 

společných let  
prožitých ve zdraví.

Děti s rodinami

Diamantová svatba

Pohádky inspirované lidovými písničkami a říkankami,  
vyčarované z pravého kouzelnického klobouku, uvidí děti  
a jejich doprovod v představení Zpívánkový kabaret. Ten dove-
ze do Bludova Liduščino divadlo v neděli 29. září v 17 hodin.
 Na návštěvníky čeká nejedna pohádka. Uvidí příběh  
O červené kuličce – jak hledala kamarády, O princezně 
Spinkalíně – jak Majda hledala čokoládu a probudila  
přitom Ospalé království a O chytré myšce – jak sázela mák.   
Diváci se nejen budou koukat, ale také si společně s herci 
zazpívají, zatancují a určitě se i zasmějí.
Vstupné činí 100 korun, děti do tří let mají vstup zdarma. 

V ZÁŘÍ BUDE ZPÍVÁNKOVÝ KABARET PRO DĚTI

  7.9.    8:00 XXXII. Výšlap za bludovským špekáčkem  
   /zahrada KD/
10.9.  18:00   Vernisáž výstavy: Vzpomínka na Karla Adama 
   očima Alana Hanzlíka /kinosál KD/
12.9.  17:00   Pietní setkání v hrobce Žerotínů /hrobka/
17.9.  18:00   Povídání o historii fary, starých škol 
   a krčmy – Drahomír Polách /Obecní klub/
28.9.  14:00  XXIX. ročník Svatováclavské drakiády /Brusná/
28.9.  15:00  2. ROČNÍK VINOBRANÍ VLČÍHO DOLU
29.9.  17:00   Zpívánkový kabaret – pro děti /KD/

POZVÁNKA NA AKCE  POZVÁNKA NA AKCE  
V ZÁŘÍ: V ZÁŘÍ: 
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TANEČNÍ KURZY PRO DOSPĚLÉ

Velkou podzimní novinkou budou v Kulturním domě Bludov 
taneční kurzy pro dospělé, kdy si páry mohou nejen zopakovat, 
co se naučily kdysi na střední škole, ale ještě rozvinout své 
dovednosti. Ve spolupráci s tanečními mistry se nově otevřou 
pravidelné večerní kurzy jak pro začátečníky, tak pro pokročilé.
 Kurzy budou probíhat pod vedením tanečních mistrů 
manželů Burdových a mistra ČR v latinsko-amerických tancích 
Adama Chytila. Všechny kurzy pak vyvrcholí závěrečným 
večerem s Moravia Big Bandem v sobotu 30. listopadu.  
Informace a přihlášky najdete na www.tanecniburda.cz.  
Zájemci se mohou přihlásit i osobně v kanceláři kulturního 
domu. 
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XXIX. ročník 
  Svatováclavské drakiády

      sobota 28. září 2024 od 14:00 na Brusné

Který drak?

Skautské středisko Františka Pecháčka Bludov z. s.

... bude nejkrásnější ... 

... doletí nejdál ...

... předvede krkolomný pád ...

@
ju
n
a
k.b

lu
d
o
v



Bludovan 10

Bludovan 7/2024

ÚČASTNÍCI VIRTUÁLNÍ UNIVERZITY TŘETÍHO 
VĚKU NAHLÉDNOU DO BAROKNÍHO ŽIVOTA

Každodenní život v barokních Čechách a na Moravě 
bude tématem zimního kurzu Virtuální univerzity třetího 
věku. Studovat mohou osoby se statutem důchodce nebo  
invalidní důchodce bez rozdílu věku. Studijní poplatek činí 
400 korun. Přednášky budou probíhat od úterý 1.10.2024 
od 14:15 hodin jednou za 14 dní po 1,5 hodinách  
v Obecním klubu Bludov.
 Pokud senior absolvuje šest kurzů, je pozván na 
slavnostní promoci do auly ČZU v Praze, kde obdrží 
Osvědčení o absolutoriu Univerzity třetího věku.  
Zájemci o studium se mohou už nyní hlásit přímo  
v Kulturním domě Bludov. 
 Podle motta této výuky přichází vzdělání za seniory 
přímo do místa jejich bydliště. Proto ve spolupráci  
s Provozně ekonomickou fakultou České zemědělské  
univerzity v Praze vznikají v regionech a obcích 
konzultační střediska, kde se mohou zájemci vzdělávat  
v různých oblastech. 

Každodenní život v barokních Čechách a na Moravě
• Organizační garant: Provozně ekonomická fakulta  
  ČZU v Praze
• Výukový garant: prof. PhDr. Jaroslav Čechura, DrSc.

Když se díváme na dějiny určité doby, vždy jakoby 
podvědomě začínáme u vladařů – králů, císařů či v mo-
derní době prezidentů. Ale české dějiny neměly jen Karla 
IV., Jana Žižku či Valdštejna. Žily tam generace jakoby  
„zapomenutých“ prostých lidí, mužů a žen. Ti přece 
museli mít také své dějiny, své životní příběhy. Pokud 
archivy nabídnou dostatek dokumentů, můžeme je stu-
dovat se stejným zájmem a úspěchem jako korunované 
hlavy. A tak tento kurz sleduje každodennost těchto lidí, 
kteří žili před staletími na českém venkově, a nabízí  
témata, jež osvětlují život našich předků v celé šíři. Sem 
patří také kriminalita, sex, životní běh prosté ženy, ale pro 
severní Moravu také čarodějnické procesy či osobnost  
s nimi těsně spjatá – H. F. Boblig. Tato témata prozrazují,  
že venkovský život nebyl jen o práci, robotě, ale bylo tam 
mnoho zajímavých příběhů někdejších živých lidí, jejichž 
osudy mohou přinést jiný pohled na naši minulost. A toto 
poznání představuje hlavní smysl celého cyklu přednášek.

ZÁJEMCI SE MOHOU HLÁSIT:
- osobně v kanceláři KD Bludov
- e-mailem kulturni.dum@bludov.cz
- telefonicky 583 238 177

•  Krutý měsíc – Jana Jašová – detektivka s prvky thrilleru
•  101 skvělých vědeckých experimentů – průvodce krok 
 za krokem – pro děti od 8 let
• Nejsem stará ponožka – projekty z recyklovaného 
 materiálu – 10 neuvěřitelných výrobků z ponožek
• Kniha o Kladském pomezí – Jan Ježek – psané slovo 
 provázejí četné fotografie
• S lékaři v první linii – Lenka Klicperová – reportáž 
 z českých nemocnic
• Karolína domácí kuchařka – Karolína Kamberská – 
 Štěstí z kuchyně
• Jantarové slzy – Sofía Segovia – historický román 
 o naději a dvou pruských rodinách zatažených 
 do válečné vřavy
• Eben Emael – Václav Junek – pevnost jako monument
  marnosti – průvodce
• Zapomenutá zahrada – Kate Mortonová – tajemství 
 prokleté rodiny z cornwallského pobřeží ožívají 
 v podmanivém románu
• Let duchů – Bear Grylls – první thriller nejslavnějšího 
 dobrodruha na světě 
• Vyvrhel – Anthony Ryan – drsný, srdcervoucí příběh 
 o zradě a krvavé pomstě
• Plavba za všechny prachy – Jackie Collins – román 
 o lásce a nenávisti
• Dokonalé městečko – Kateřina Karolová – dokonalí 
 obyvatelé, dokonalý horor
• Letní hosté – Helena Longinová – kniha zachycuje dávno 

ztracený čas, kdy se schylovalo k druhé světové válce
• Zůstaň se mnou, brácho – Alena Arbterová – poděkování 

mému bratrovi za to, že tu pro mne byl
• Anděl s druhým křídlem – Jitka Prokšová – román 
 o nepřízni osudu
• Přestaňte být hodní, buďte sami sebou – Thomas 
 Ansembourg – jak být s druhými, a přitom zůstat sám 
 sebou – mezinárodní bestseller přeložený do 26 jazyků
• Uvidíme se v srpnu – Gabriel García Márguez – 
 poslední dílo spisovatele je hymnou života
• Syndrom Anastasia – Mary Higgins Clarková – fiktivní 
 román
• Smrt šumavského poustevníka – Vlastimil Vondruška – 

hříšní lidé Královsví českého
• Perchta z Rožmberka – Jaroslava Černá – prokletí 
 Bílé paní
• Vlku zaslíbená – Hannah Whitten – první kniha Divého 

lesa
• Trůnu předurčená – Hannah Whitten – druhá kniha 
 Divého lesa
• Deník Mimoňky – Rachel Renée Russellová – Příběhy 
 nesnášené spolužačky
• Srdcerváči – Alice Osemanová – pátá kniha světového 

bestselleru
• Pohádky pro neposlušné děti – Dušan Taragel – a jejich 

starostlivé rodiče...
• Přízrak červeného koně – Patricia Leitch – další příběh 

pro děti, milovníky koní
• O zvědavém štěňátku – Zdeněk Miler – kreslená pohádka

VYBÍRÁME Z NOVÝCH KNIH 
V MÍSTNÍ KNIHOVNĚ BLUDOV
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POZVÁNKA NA PIETNÍ SHROMÁŽDĚNÍ V ŽEROTÍNSKÉ HROBCE 

Vážení občané Bludova, příznivci země Moravy a její 
historie, za pořadatele ze spolku Moravská národní obec 
si vás opět dovoluji srdečně pozvat na tradiční pietní  
setkání v místní rodové hrobce Žerotínů a příslušníků rodu 
Mornstein-Zierotin. Tato již tradiční společenská akce se 
bude konat v sobotu 21. září 2024 od 17:00 hodin. Sraz 
účastníků je v prostoru před samotnou hrobkou, která byla 
přistavěna přímo ke kostelu sv. Jiří.
 Společně si připomeneme 460. výročí narození jedné 
z největších osobností naší země, šlechtice, diplomata, 
ochránce zemských i náboženských svobod Moravy, 
moravského zemského hejtmana Karla staršího ze Žerotína 
(15.9.1564 – 9.10.1636). Vzpomenuty budou také další 
přední představitelé šlechtické dynastie Žerotínů. Mnoho  
z nich se totiž významně podílelo na zemské správě  
a obecnému povznesení slavného Markrabství moravského. 
 Každá slušná a vzdělaná společnost si váží odkazu 
svých předků. My věříme, že tato setkání nás mohou  
obohatit o zajímavé informace nebo dokonce o hrdost na 
slávu země Moravy a zde pochovaných pánů ze Žerotína.  
 Pro nás pořadatele bude velkou radostí, pokud se  
tohoto slavnostního shromáždění budou v hojném 
počtu účastnit hrdí občané Bludova. Velkou ctí pro nás 
bude, pokud naše pozvání přijmou vzácní hosté, tedy 
představitelé samosprávy obce Bludov, Olomouckého  
kraje, a především pak zástupci domácího rodu  
Mornstein-Zierotin. Za organizační tým

Stanislav Blažek, 
místopředseda Moravské národní obce, z.s.                                                                                                                              

foto: archiv autora
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Vzpomínkou na bludovského patriota, filatelistu a dobrého 
člověka bude připravovaná výstava v Kulturním domě 
Bludov. Přiblíží obec právě prostřednictvím snímků sty-
lizovaných do poštovních známek i do proměny starých 
a nových časů. Autorem výstavy je Alan Hanzlík, který 
byl podporovatelem aktivit Karla Adama, proto i samotný 
název výstavy je výmluvný – Vzpomínka na Karla Adama 
očima Alana Hanzlíka. Poprvé ji veřejnost spatří v úterý 
10. září v 18 hodin. 
 „Jako rodilý Bludovák jsem si velmi rád prohlížel, 
a stále prohlížím, starší fotografické záběry obce. 
Již několik let jsem se zabýval myšlenkou „spojení“  
historické a novodobé fotografie. Tato myšlenka se pomalu 
začala zhmotňovat, když jsem na sociálních sítích viděl 
různé pohledy budov, zpracované tak, jak jsem si to 
představoval. Požádal jsem proto o pomoc dceru Karolínu 
a jejího nevlastního bratra Adama Hampla, aby mi pomohli 
s návodem na tvorbu. Po poradách s paní Kösslerovou  
a Hauškovou, pány Baslarem a Stonem jsem některé své 
úpravy přehodnotil,“ vysvětlil svoji koncepci autor Alan 
Hanzlík.
 Nápad vytvořit takové snímky vznikl ještě několik 
týdnů před odchodem Karla Adama. „Chodil jsem chodil 
po Bludově s jeho synem Františkem a fotil jsem místa dle 
dochovaných fotografií. Když jsem si nebyl někdy jistý 
nějakým záběrem, pan Adam mi velmi ochotně pomohl. 
Jako jeden z mála mě v této činnosti velmi podporoval 
a těšil se, až mu ukáži nějaké to dílko. Čas tomu však 
nepřál. Proto jsem se rozhodl napnout své síly a pokusit se 
udělat výstavu k 1. výročí jeho úmrtí a uctít tak památku 
člověka, který mi byl druhým tátou.“ 

VZPOMÍNKA NA KARLA ADAMA 
OČIMA ALANA HANZLÍKA

 Vernisáž výstavy se uskuteční v úterý 10. září  
v kinosále kulturního domu v 18 hodin. Návštěvníci se 
mohou těšit na malý kulturní program a občerstvení. 
Výstava bude otevřena v provozní době kulturního domu 
a symbolicky bude ukončena v den prvního výročí úmrtí 
Karla Adama, bludovského rodáka a patriota. 

I když prázdná varhanní skříň vypadá na chóru kostelíčka Božího Těla na 
první pohled smutně, ve varhanářské dílně Dlabal-Mettler v Bílsku u Litovle 
se už finišuje s poslední, třetí etapou renovace. Ta má být ukončena na jaře 
příštího roku a od té doby bude probíhat celková montáž jednotlivých dílů  
a finální ladění nástroje. Obnovené varhany pak poprvé zahrají už za  
rok – v neděli 7. září 2025 u příležitosti pouti ke sv. Rozálii. Celkové  
náklady na generální opravu varhan budou činit celkem 1 530 000 Kč.  
V letošním roce náš spolek uhradí částku 401 tisíc korun, v roce 2025 nás 
čeká ještě poslední splátka ve výši 201 tisíc korun. Pro získání finančních 
zdrojů na opravu varhan byla vypsána veřejná sbírka. Ta stále trvá, přispět  
tak můžete na číslo účtu: 2102622811/2010 nebo pomocí QR kódu níže.  
Na webu našeho spolku www.prokostelicek.cz je také možnost adoptovat  
si jednu ze 401 píšťal. Děkujeme za podporu! 

Karel Směšný, 
Spolek pro kostelíček Božího Těla, z.s.
foto: Spolek pro kostelíček Božího Těla, z.s.

VARHANY U KOSTELÍČKA POPRVÉ ZAHRAJÍ UŽ ZA ROK

QR kód naskenujte ve vaší 
mobilní aplikaci, děkujeme!
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UDÁLO SE

Jestliže se řekne orchidej, většině se vybaví tropické  
liánovité rostliny s velkými pestrobarevnými květy.  
Existují však i orchideje rostoucí v naší přírodě. Jsou to 
nevelké rostlinky rostoucí na zemi. Členové brněnského 
Orchidea klubu je chodí pozorovat během celého roku. 
Poslední z kvetoucích terestrických (zemních) orchidejí  
je švihlík krutiklas. Podle historických pramenů ještě  
počátkem 20. století rostl u nás na více než stovce lokalit, 
v současnosti se vyskytuje na posledních dvou. Jedna  
z nich je národní přírodní památka Švařec u Žďáru nad 
Sázavou.

ŠVIHLÍK KRUTIKLAS (Spiranthes spiralis) 

   Letos v září to bude přesně 
40 let, kdy v roce 1984 nalezla 
na loukách ve Švařci, studentka 
Vysoké školy zemědělské Brno, 
slečna Krausová, v rámci své 
diplomové práce pro ni tehdy 
neznámou rostlinu švihlík 
krutiklas, který byl do té 
doby považován na Moravě za 
vyhynulý. Od roku 1985 lokalitu 
sleduje a provádí sčítání naše
brněnská skupina Orchidea 
klubu. Do kategorie Národní 
přírodní památky bylo území 
zařazeno až po revoluci, v roce

Druhou srpnovou neděli se u kostelíčka Božího Těla 
konal první ročník akce „Na kafe ke kostelíčku“. Jsme 
velmi rádi, že tentokrát počasí vyšlo na výbornou.  
Děkujeme všem poutníkům, kterých rozhodně nebylo 
málo! Sluší se také poděkovat našim partnerům:  
sladkosti dodala Cukrárna v Uličce, výběrovou kávu nám  
sponzorsky věnovala pražírna Pikola, výborný mošt  
zajistila Palírna Bludov a čerstvé ovoce pro přípravu  
domácích limonád darovala společnost MK Fruit s.r.o. 
Děkujeme také našim dobrovolníkům z obou stánků  
i všem hospodyňkám, které napekly všechny dobroty. 
Díky všem jmenovaným putuje na obnovu tohoto  
poutního místa krásná částka 44011 Kč. Jste skvělí!

Karel Směšný, Spolek pro kostelíček Božího Těla, z.s.
foto: Spolek pro kostelíček Božího Těla, z.s.

SLUNCE, KÁVA A DOBRÁ VŮLE: VÝBĚROVÁ KÁVA PŘILÁKALA KE KOSTELÍČKU SPOUSTU POUTNÍKŮ 

1990. Od té doby se stal Švařec „orchidejářským 
poutním místem“. Vždy koncem srpna se zde koná 
akce na ukončení orchidejářské sezony, jíž se účastní  
orchidejáři z celé republiky. Nejinak tomu bylo i letos  
v sobotu 17. srpna. Jako vždy skvělé, letos 
mimořádná úroda, stovky květů švihlíků. 

Jana Holinková
foto: archiv Orchidea klubu
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ADOLF KAŠPAR     
(27.12.1877 – 29.6.1934)

Letos koncem června uplynulo  
devadesát let od úmrtí našeho 
slavného rodáka Adolfa Kašpara.  
Po dlouhých letech proběhla letos  
vzpomínka u bludovského pomníku. 
 Vzpomínkové setkání se uskutečnilo 
 přímo v den výročí, tedy 29.6.2024. 

 Malíř Adolf Kašpar se narodil 27. prosince 1877  
v Bludově na čp. 145, kde jeho otec vlastnil a provo-
zoval kupecký krám. Do školy začal chodit v Bludově. 
Když ale jejich dům v roce 1888 vyhořel, přestěhovali se 
Kašparovi do Olomouce. Tam Adolf vychodil měšťanku, 
nižší gymnázium a učitelský ústav. Žákem nebyl  
dobrým – jedničky a dvojky měl pouze z kreslení a kraso-
pisu. Právě na učitelském ústavu ale upozornil na svůj 
nevšední malířský talent. Po úmrtí obou rodičů si musel 
přivydělávat na svá studia. Sám autodidakt dával hodiny 
kreslení v českých olomouckých rodinách. Přírodovědci 
Františku Polívkovi kreslil studie květin do Květeny zemí 
Koruny české. Polívka jej doporučil místnímu knihkupci 
a nakladateli Romualdu Prombergerovi. Ten pak sehrál 
zásadní úlohu v Kašparově životě. Přimluvil se za něj ve 
školské administrativě ve věci složení maturity (s tichým 
příslibem Kašpara, že nikdy nebude učitelem) a byl přijat 
na pražskou malířskou akademii.
 Již během studií začal pracovat na ilustracích k Babičce 
Boženy Němcové. Počínal si přitom s důkladností téměř 

Setkání zorganizovala Nadace „Okolo Bludova“ pod  
vedením jejího předsedy Ing. Milana Klimeše. Zúčastnilo  
se několik občanů včetně pana starosty Bc. Romana 
Holinky.

vědeckou. Neobvyklé bylo už to, že se neváhal seznámit 
s dějištěm románu přímo na místě. To nebylo do té doby 
obvyklé, natož samozřejmé. Jako předlohu ke skicám 
používal také fotografie, které si sám pořizoval.  
Dokonale se seznámil s textovou předlohou, studoval 
dobové oblečení a vybavení. Následovalo studium  
odborné literatury v Uměleckoprůmyslovém muzeu  
a rozhovory s pamětníky.
 Když vystavil, jako žák šestého semestru, na výstavě  
v Pražské akademii své první ilustrace, objevil se hned 
druhý den na cedulce s autorovým jménem přípisek: 
„Lituji, že Božena Němcová neuvidí tyto perly. Myslbek“. 
Pochvala byla jistě povzbuzením čtyřiadvacetiletému 
studentovi k další práci, jejímž výsledkem bylo vydání 
Babičky s jeho ilustracemi. Výsledek byl pro tehdejší 
společnost překvapivý. Příznivé kritiky nejenže  
zachránily Kašpara před vyloučením z Akademie (pro  
pilnost nestálou a nedbalou návštěvu), ale otevřely mu 
na tři desítky let dveře k národní literatuře – k Raisovi, 

Jiráskovi či opakovaně k Boženě Němcové. Dokonce  
ilustroval i slabikář a čítanku, z nichž se učily číst české 
děti celou řadu let.
 V roce 1926 jej vyzval spolužák Dr. Jan Březina 
a bludovský starosta František Krejčí, aby ilustroval 
připravované Paměti obce Bludova. Prosbě vyhověl  
a Paměti doplnil sedmi kresbami (kostelíček, dvakrát 
zámek, Divišův statek, hostinec Korbílek na Zámečku, 
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Všichni jistě víte, že v naší obci je kopec Brusná a na něm 
rozhledna Brusinka. O víkendech a svátcích se tam střídají 
ve službě členové Českého svazu ochránců přírody.
 V jeden srpnový víkend přijela skupina cyklistů, 
kteří uvedli, že jsou z vesnice Brusná, stejnojmenné  
s naším kopcem. Hned jsme zapátrali na googlu. Brusná 
je vesnice, část městyse Lomnice v okrese Brno-venkov.  
Leží v Hornosvratecké vrchovině, v přírodním parku 
Svratecká hornatina, 1,5 km na jihozápad od Lomnice. 
Žije zde pouze 74 obyvatel. 

JMENOVKYNĚ BRUSNÁ

zpracovala Jana Holinková
zdroj: cs.wikipedia.org/wiki/Adolf_Kašpar

www.bludov.cz/vyznamni-rodaci-
a-osobnosti-obce/adolf-kaspar

foto: Bohuslav Straka (u pomníku) 
a František Kranich (památník v Žel. Rudě)

pohled ke kostelíčku z Hradské cesty a oznámení  
o zrušení odúmrti) a jedním akvarelem (pohled na Bludov 
z Učitelova vrchu). Obec mu vděk vyjádřila jmenováním 
čestným občanem.
 Malířská sláva přišla ke Kašparovi znenadání ve spojení 
se jménem Boženy Němcové, znenadání jej však opustila. 

Neutuchající zájem turistů a návštěvníků Bludova a okolí 
o vyhlídkové místo Brusinka nás velmi těší. Členové 
a příznivci místní organizace Českého svazu ochránců 
přírody dobrovolně vykonávají informační službu  
o sobotách a nedělích od 10 hodin do 16 hodin.  
K dispozici jsou turistické suvenýry a také drobné 
občerstvení jako pitíčka, nealko nápoje, oplatky  

VYHLÍDKA BRUSINKA HLÁSÍ

Když se podle svého zvyku důkladně připravoval na  
ilustrace k Baarově románu Paní komisarka, přepadla 
jej na Železnorudsku smrt – 29.6.1934. Do malířského  
panteonu však Kašpar vstoupil již dříve – Mikoláš Aleš  
o něm řekl: „Kašpar je kumštýř, toho nám dal Pán Bůh…“
 Jako jediný občan Bludova je pochován na čestném 
hřbitově českého národa – na pražském Slavíně na 
Vyšehradě.
 Dne 30. června 1935  byl Adolfu Kašparovi v Bludově 
poblíž zámku odhalen pomník, který byl nedávno 
přestěhován na opačnou stranu ulice. Bronzovou plaketu 
od sochaře Scheinosta darovalo ministerstvo školství  
a národní osvěty. Na bludovském rodném domku má 
Kašpar pamětní desku, stejně jako na domě v Praze  
u Karlova mostu, kde nějakou dobu žil.

 První písemná zmínka o této vísce je z roku 1390, tzn.  
že je skoro o dvě staletí mladší než Bludov. Od roku 1975 
je součástí městyse Lomnice. Ještě jsem zjistila, že tam 
mají ekofarmu se specializací na chov skotu a nosných 
slepic. Bioprodukty lze objednat do výdejního boxu přímo 
na farmě. 
 Požádala jsem tajemníka obecního úřadu v Lomnici, 
jestli by mi napsal něco bližšího o Brusné. Odepsal, že 
tam nic zajímavého není. Pokusme se vypátrat nějaké 
další zajímavosti… Jana Holinková

a čokoládky. Také rádi uvaří příchozím kávu nebo čaj. 
Příroda je na Brusné zajímavá a velmi pestrá. Lze zde  
najít kudlanku nábožnou, pavoučka křižáka a mnoho 
druhů motýlů (babočky, otakárci atd.). Velmi výjimečný 
úkaz je znovu kvetoucí třešeň.
 Přijďte se přesvědčit, jaké krásy poskytuje vyhlídka 
Brusinka!

Ing. Milan Klimeš, předseda ZO ČSOP Bludov
foto: Bohuslav Straka

SPOLKY A ORGANIZACE



Bludovan 16

Bludovan 7/2024

Jako každý rok, tak i letos jsme mohli hrdě přidat další 
letopočet na topůrko naší oddílové sekery. Dnešním dnem 
skončil víc než před měsícem letošní skautský tábor  
2. oddílu Bludovit. 
 Tento rok jsme se rozhodli vydat na nové tábořiště  
a prozkoumat tak další část ještě stále blízkého kraje. 
Tábořiště U Prudkého potoka nedaleko Vysokých Žibřidovic 
nebo Chrastic bylo pohádkově krásné, překvapivě klidné  
a hlavně vybojované…
 Dne 29. června jsme přijeli se skauty na holou louku  
k materiálu, který jsme tam den předem vyložili a pustili 
jsme se do díla. Do čtrnáct dní dlouhého, krásného díla, které 
nás stálo hodně sil a práce, ale bylo adekvátně odměněno. 
 Hned první den jsme začali stavět a s pomocí starších 
kluků, kteří ukázali ryzost přátelství nabytého v oddíle, 
protože při žádosti o pomoc ani neváhali a dojeli, ukázali, 
jak rádi se vrací za sebou navzájem nebo jen za pocitem 
letních prázdnin a času stráveného na táboře; šla práce 
hned lépe od ruky. Vidět je vždy potěší, navíc když je to 
umocněno nezištnou pomocnou rukou… Během tří dnů stálo 
kompletně všechno a mohla začít všemi očekávaná část  
programová, která v sobě skrývala zdánlivě méně práce  
(jak pro koho). 
 Dva týdny jsme spolu hráli hry, plnili výzvy, povídali si, 
zpívali, běhali, poznávali přírodu, ale zároveň ji využívali, 
sportovali, a tak nějak zkrátka byli spolu. Tábor je pro nás 
vyvrcholením celoroční činnosti. Přes rok se často různě 
míjíme, jsme jen tak někde a napůl, proto je čas na táboře 
tolik vzácný – společenstvím a přítomností. Je to doba, která 
je tak intenzivní, leč velmi krátká a vjemů je strašně moc, 
ale po návratu domů jen těžko lovíte v paměti, co vše se 
odehrálo.  Přesto nějaké vzpomínky vyvstávají nad jinými  
a některé přetrvávají odvážím si říct navždy. 
 Tady jsou nějaké mé: letos dvanáct dětí složilo do mých 
rukou skautský, světluškovský nebo vlčácký slib. Měli 
odvahu jít za Nejvyšší Pravdou a Láskou. Jako vůdkyně 
jsem si nemohla přát nic krásnějšího než odvážná malá srdce 
hořící pro správnou věc. Sestra Maruška splnila zkoušku 

TÁBOR U PRUDKÉHO POTOKA 2024

Tří orlích per, takovou zkoušku „skautské dospělosti“. 
Doslova mi dospívá před očima, stejně jako ostatní, a já 
cítím neskutečnou hrdost na ně na všechny. Zapalujeme  
s vedením lásku ke společnému zpívání a myslím, že se nám 
to konečně začíná dařit (nehledě na kvalitu zpěvu.) Pořád 
dokola si ověřujeme, kolik těstovin je opravdu moc a kolik 
rýže zase málo. Vidíme, že víc než z her samotných mají 
děti radost z naší účasti na nich, a nás to vlastně hrozně 
baví. Učíme se, že ne všechno je vždy procházka růžovým  
sadem, ale že se vyplácí bojovat a pracovat, že každodenní 
útrapy nejsou tak velké, když jsou sdílené, a že ani  
ta hlídka není takový strašák, jak se může zdát. Že není 
důvod k odvaze bez strachu.
 Mohla bych takhle nostalgicky pokračovat a napsat  
menší brožurku, ale některé věci si nechám k ohňům nebo 
jen tak na dojímání. Poslední velkou radostí našeho letního 
dobrodružství je obnovení tradice přezdívek. Tři nadšenci 
zapečetili svá nová jména a v oddíle nám přibyl Chech-
ták, Vocap a Česnek, kteří se tak přidali k Robitussinovi,  
jež měl dlouho nebojácně přezdívku sám.  Nevím, jestli tím, 
že to byl můj první tábor z pozice vůdkyně nebo tím, že už 
bylo na čase, ale přezdívka neminula ani mě. 
 Závěrem snad jen díky moc všem, kteří jste se podíleli  
na průběhu, realizaci, stavění nebo přispěli jakkoli jinak. 
Nejvíc samozřejmě mé skvělé oddílové radě. Slovy Klasika: 
Bylo to krásné, ale bylo toho dost. Lepší první tábor jsem  
si nemohla přát. 
Děkuji  

ses. Eliška Juránková – Mamba
vůdkyně 2. oddílu Bludovit

junák, středisko Františka Pecháčka
foto: Eliška Juránková, Daniel Kubíček
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Ve dnech 14. – 18. srpna 2024 jsme opět uspořádali na  
bludovské faře letní farní tábor pro děti na ZŠ. Sešlo 
se nás opravdu hodně a všichni dohromady jsme tvořili 
krásné společenství. Naším tématem bylo putování  
s biblickou postavou Noem. Společně jsme zvládli 
všechna dobrodružství, která nás na naší cestě po vodě na 
Noemově arše čekala. Vydali jsme se na výlet, kde jsme 
sháněli materiál na stavbu archy. Skrze hry jsme poznali 
Noemovu vesnici, kde žil před potopou nebo jsme se učili 

FARNÍ TÁBOR

spolupráci a zároveň se snažili zabránit v potopení archy  
v rámci vodních her nebo jsme posléze zjišťovali, zda už  
je na Zemi sucho a my můžeme vyjít z archy ven.  
Společně jsme zpívali, tvořili, smáli se a chválili Boha. 
Všichni jsme domů odcházeli plni zážitků a natěšení na 
další akce, které doufáme, že nás tu v Bludově opět čekají.

tým vedoucích z Bludova a okolí
foto: archiv fary 

Jedna z kampaní Českého svazu ochránců přírody  
(ČSOP) Víkend pro přírodu, je určena pro  dobrovolníky, 
kteří chtějí přiložit ruku k dílu a udělat něco dobrého pro 
přírodu. Během letních měsíců a září pořádá ČSOP přes 
20 různých akcí. Jedná se hlavně o údržbu krajiny na  
pomoc přírodě. Stačí si jen vybrat! 
 Členové naší základní organizace opakovaně volí  
pracovní ochranářský tábor u pískového lomu  
v Ondraticích nedaleko Brodku u Prostějova, který 
pořádá prostějovská základní organizace  Hořepník, která 
dlouhodobě pracuje na obnově biotopu suchých trávníků 
na bazických píscích. 
 Letos jsme vyrazili o parném víkendu od 9. do  
11. srpna. Zapojili jsme se do mozaikového sekání 

VÍKEND PRO PŘÍRODU
trávníků, hrabání a úklidu pokosené trávy, odstraňování 
vyřezaných křovin a větví pokácených stromů. Večer, po 
celodenní práci, jsme s našimi přáteli poseděli u ohně  
a povídali nejen o přírodě. Někteří účastníci se večer  
zajeli osvěžit do nedalekého Drysického lomu.
 Každý rok tedy přiložíme ruku k dílu k zachování  
cenných částí přírody.  Už se těšíme na setkání v příštím 
roce. Kdo by se chtěl přidat, bude vítán, zapište si druhý 
víkend v srpnu. Stany, karimatky a spacáky s sebou. Malé 
děti a hodná domácí zvířata nejsou překážkou. Po celou 
dobu akce bude občerstvení zdarma. Pracovní nástroje  
a nářadí jsou k dispozici.

Jana Holinková
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Nevyužitá příležitost na Olomoucku:  
Jak dotace na úsporné rekonstrukce  
mohou zlepšit váš domov

jako byste už měli dotaci v kapse. Ať 
už zvažujete zateplení, fotovoltaiku 
nebo tepelné čerpadlo, Buřinka vám 
pomůže vaši rekonstrukci naplánovat 
a financovat.

Dotační poradenství od Buřinky
Nenechte se odradit složitostí pro-
cesu. Buřinka vám poskytne všech-
ny potřebné informace k  dotačním 
programům a pomůže vám s žádostí 
o  dotaci. Doporučíme vám specia-
listy, kteří pomohou například s  od-
borným posudkem, energetickým 
hodnocením, s  technickým dozorem 
a dalšími věcmi.

Proč se pustit do zelené 
rekonstrukce? Ušetříte
Snižte své výdaje za energie, zlepše-
te svůj domov a  přispějte k  ochraně 
životního prostředí. Buřinka je tu, aby 
vám pomohla udělat první krok a ce-
lou rekonstrukcí vás provedla. Pro 
více informací nás kontaktujte ještě 
dnes. 

30 % domů a obnovitelné zdroje ener-
gie jako fotovoltaiku nebo tepelné 
čerpadlo využívá jen čtvrtina majitelů 
rodinných domů? Každý druhý dotá-
zaný na Olomoucku ještě nemá a ani 
neplánuje instalovat úsporné techno-
logie. A přitom až polovinu nákladů jde 
zaplatit díky dotacím od státu.

Buřinka nabízí pomoc
Buřinka nabízí bezplatné dotační po-
radenství a  zvýhodněné úvěry na 
zelené rekonstrukce. A  díky Úvěru 
od Buřinky pro budoucnost můžete 
mít navíc už od začátku nižší splátky, 

Chcete zateplit dům nebo instalovat fotovoltaiku, ale nevíte, jak na to a kde na 
to vzít? Stavební spořitelna České spořitelny (Buřinka) nabízí bezplatné dotační 
poradenství a  zvýhodněné úvěry na úsporné rekonstrukce. Zjistěte, jak vám 
můžeme pomoci zlepšit váš domov.

Domy na Olomoucku volají  
po rekonstrukcích
Víte, že v  Olomouckém kraji je pod-
le průzkumu Buřinky zateplených jen  

Bližší informace pro Olomoucko
www.burinka.cz/olomoucko

Dotační poradenství:  
 956 777 457
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